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SER ARQUITECTE: ELS CANVIS EN LA 
VIDA QUE MARQUEN LES NOSTRES 
IDEES 
 

Reflexió sobre la meva vida durant el descobriment de l’arquitectura i els fets que l’han anat marcant 
respecte la meva vida personal, on varis fets canvien la perspectiva de entendre-la, tant de forma 
material, com projectiva. Els inicis són fàcils e il·lusionants, fins que un esdeveniment personal ho canvia 
tot, cosa que crea una crisi existencial. Amb un altre fet es busca un canvi que solucioni aquesta crisi que 
perdurarà fins l’actualitat; que planteja més dubtes que respostes. Tot es resumeix en la recerca d’una 
identitat característica que ens defineixi com a persona. 
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Com em definiria com arquitecte, doncs això ha anat canviant durant el temps, hi ha hagut 
esdeveniments en la meva vida que han fet que canviés com sóc, per tant caldria saber quins són els 
esdeveniments que m’han fet canviar per poder arribar a saber com em podria definir, que pot ser una 
mica difícil en moments de canvi. 

 

Els principis 

 
Per començar l’arquitectura sempre ha estat una mica lligada a mi, fins i tot de petit on la imaginació de 
construir “edificis” o la preocupació per l’art de la construcció ja eren presents. Però la dedicació a 
arquitecte no estava dins dels meus plans, tampoc tenia cap referent en la meva família que s’hi 
dediques, cosa que feia que no tingues una referencia visible d’un futur. Un cop al ser conscient de que 
en un futur immediat hauria de decidir que voldria fer com a professió, em vaig adonar que 
l’arquitectura podia satisfer totes les inquietuds que tenia i tampoc anava molt lluny del que sempre 
havia volgut fer en el futur. Durant el Batxillerat vaig fer el treball de recerca sobre “l’arquitectura 
ecològica”, per intentar descobrir una mica el funcionament de l’arquitectura. 

 

Els principis universitaris 

 
Quan vaig començar la universitat tenia una il·lusió especial per saber més d’aquest món que m’atreia i 
del qual en sabia tant poc, per poc temps. El descobriment que l’arquitectura era tan amplia i complexa, 
picava la meva curiositat i em feia descobrir maneres de fer noves. Tot nou coneixement feia que 
volgués continuar descobrint-ne de nous. El canvi de forma de estudiar respecte al batxillerat suposava 
un repte, però no era cap impediment de seguir avançant. En aquests primers moments de creació de 
identitat com arquitecte, no constava només d’una formació acadèmica, calia començar a establir 
relacions arquitectòniques per generar una proposta de que creiem que era ser un arquitecte. Això em 
porta a començar descobrir el que ja havia intentat fer amb el treball de recerca del batxillerat, una 
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arquitectura més enfocada en la energia i els materials, però en aquest estadi inicial tot queda cobert 
per la voluntat de començar a fer. 

 

El punt de inflexió 

 
Tot això va canvia en el moment que un esdeveniment familiar es va introduir en la meva vida, la 
malaltia del meu pare, va fer que tot quedés en segon pla, fins i tot la il·lusió especial per l’arquitectura. 
La seva mort va marcar un punt d’inflexió, tot va canviar, la manera de viure, relacionar, pensar, actuar, 
això va fer que tot el meu món fos diferent des de aquest moment. La crisis que va causar, no va ser 
únicament un toc d’atenció, va ser de la manera d’entendre el món i les seves prioritats, això va afectar 
a la meva forma de fer arquitectura. Va haver moments els quals abandonar els estudis era una opció, 
però no marcava cap millora, per tant vaig decidir continuar i acabar, perquè sinó acabés la carrera que 
m’il·lusionava, no seria fidel a mi per culpa d’un moment de debilitat. 

 

El després 

 
El continuar amb la carrera, va fer que em plantegés tots els projectes que havia realitzat i busca’ls-hi 
aquelles coses que havia analitzat que tenien valor per mi. Això marca un abans i un desprès en la meva 
forma de projectar i d’enfocar els projectes i els treballs en general. Elimino les intervencions 
pretensioses sense sentit i busco una austeritat més calculada i reflexionada. Aquests canvis provoquen 
que sigui molt crític amb els projectes proposats per part dels professors i generar projectes que es 
surten del establert per les propostes. Això marca una hostilitat per part d’alguns professors a l’hora de 
encarar el projecte, però fa que els projectes tinguin un caràcter diferenciat al dels altres companys i 
genera alternatives que no es preveien d’un principi. Amb aquests canvis i la continua formació, vaig 
centrar més els projectes en un sistema d’auto-construcció, consciencia social per els usuaris i respecte 
per el ja construït. Aquesta etapa castiga molt la meva continuïtat dels estudis amb moments de 
plantejar-me l’abandonament de la carrera. 

 

L’Erasmus 

 
Aquesta etapa va ser com un intent de rescatar la il·lusió del principi, una manera de poder tornar a 
començar. El canviar de país, cultura, clima, universitat i companys podria ser com un nou inici, sense 
idees predefinides, que fes canviar l’estat en que estava estancat. Tota la experiència que vaig tenir va 
fer que reflexiones sobre el que havia viscut i tragués conclusions sobre el que podia fer i el que tenia 
que canviar. Les meves idees es van ordenar per primer cop, gracies a totes les persones que vaig 
conèixer i les experiències que vaig tenir. Descobrir que la cultura sueca, i en especial la de una ciutat 
mitjana com Umeå, la ciutat més gran més al nord de Suècia, podria suposar un canvi d’entendre la 
ciutat. Pel que fa referencia a l’arquitectura el canvi d’universitat aconsegueix fer-me adonar que no 
totes les idees tretes de la crisis són errades. Les diferents visions que té un arquitecte segons del seu 
origen van fer que les preocupacions que em vaig establir durant el temps no tinguessin la importància 
per acabar els ideals que formaven part de mi. Gracies a la col·laboració amb persones de idees 
diferents per resoldre problemàtiques del projecte arquitectònic enfocant-les des de perspectives 
diferents, però en certs punts iguals, van fer que tots els problemes personals quedessin en segon pla, 
per el moment. 
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L’actualitat i el futur 

 
Un cop passada una etapa de diferenciació amb l’erasmus per tornar amb les coses més clares per el 
final de carrera, que presenta una nova incògnita, el futur. Els últims projectes realitzats continuen en la 
línia de reformulació i reflexió, però amb un altre afegit que ara si que hi ha la intenció de materialitzar 
al complet aquesta reforma. No crec que cap plantejament de projecte sigui erroni, només que té una 
interpretació diferent, que pot ser més o menys precisa.  

Hi ha altres fets que també són part de la meva vida i estan relacionats, en part, a l’arquitectura, com la 
participació en el disseny i construcció de decorat per la festa major de gracia a Barcelona. Aquesta part 
de la meva vida a estat constant a pesar de les altres que m’han anat passant al llarg dels anys. La 
participació en família ha fet que els altres fets no afectessin a l’hora de preparar els diferents decorats. 
La sensació de veure materialitzades les idees genera una satisfacció que encara l’arquitectura no ha 
aconseguit. Afrontar les problemàtiques constructives o estructurals de les peces en el moment, 
s’assimila molt a la mateixa forma que afrontaries un projecte d’arquitectura.  

Del futur no tinc res clar, no veig una resposta a curt termini. La professió clàssica de l’arquitecte no 
satisfà les meves inquietuds i expectatives. Tots els fets que m’han passat durant la meva vida han fet 
que entendre l’arquitectura d’una manera tradicional no fos l’objectiu principal, tot el observo com a 
possible futur és l’ajuda de la gent des de un punt més participatiu i crític amb un model establert e 
immòbil al canvi. El que si tinc clar és que les oportunitats de canviar sempre són presents i que no 
sabem quant, ni on, les trobarem. 

 

Amb la redacció d’aquest text i la presentació del treball final de grau, com a culminació d’uns estudis 
universitaris, faig reflexió de tots els fets que marquen la meva vida. Tots els canvis i fets que succeïren 
en la meva vida personal que han marcat una distinció en la meva manera de pensar i reflexionar en 
diferents aspectes, un d’ells l’arquitectura, cosa que m’ha definit com a persona. Crec que no tenir clar 
on pot acabar la meva concepció per l’arquitectura no ha de ser dolent o frustrant, tot el contrari li dona 
una visió més amplia i no deixa oportunitat per tancada, fins i tot obre opcions que ara mateix no són 
dins de les previsions.  

 

 

Vull dedicar aquest text al meu pare i a la meva família, per tot el que ha passat i l’esforç per superar-ho. 


